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АННОТАЦИЯ 

В статье рассматривается цивилизационный дискурс через анализ предметного содержания 

некоторых программных публичных выступлений Святейшего Патриарха Московского и 

всея Руси Кирилла. Актуальность заявленной темы определяется прежде всего 

динамичным включением цивилизационного дискурса в пространство академической 

социально-гуманитарной науки, общественных дискуссий, а также его фиксацией в 

российских государственных документах стратегического характера. Предпринимается 

попытка выявления основных положений цивилизиционной проблематики относительно 

России, ее истории и современного положения с позиций Предстоятеля Русской 

Православной Церкви. Автор статьи приходит к выводу о том, что цивилизационный 

дискурс Святейшего Патриарха Кирилла, во-первых, неразрывно связывается с 

осмыслением истории России и ее роли в современном мире, во-вторых, рассматривается в 

религиозно-ценностном ракурсе. Кроме этого, цивилизационный дискурс используется 

Святейшим Патриархом Кириллом для анализа ситуации в международном пространстве, 

включая тектонические изменения в отношениях России и Запада, которые 

характеризуются как глобальное столкновение цивилизаций. Таким образом, можно 

отметить следующее: использование Предстоятелем Русской Православной Церкви 

цивилизационного дискурса с включением в него религиозно-ценностных аспектов 

позволяет расширить понимание смысла глобальных цивилизационных процессов, в том 

числе механизмов и технологий мировой политики. 
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ABSTRACT 



The article deals with the Civilizational discourse through the analysis of the substantive content 

of some programme public speeches of His Holiness Patriarch Kirill of Moscow and All Rus'. The 

relevance of the stated topic is determined, first of all, by the dynamic inclusion of the 

Civilizational discourse in the space of academic social and humanitarian science, public 

discussions, as well as its fixations in the Russian state documents of strategic nature. An attempt 

is made to identify the main provisions of Civilizational issues concerning Russia, its history and 

current situation from the perspective of the Primate of the Russian Orthodox Church. The author 

of the article comes to the conclusion that the Civilizational discourse of His Holiness Patriarch 

Kirill is, first of all, inextricably linked with the comprehension of the history of Russia and its 

role in the modern world, and secondly, is considered from a religious and value perspective. In 

addition, the Civilizational discourse is used by His Holiness Patriarch Kirill to analyse the 

situation in the international sphere, including the tectonic changes in relations between Russia 

and the West which are characterised as a global clash of Civilizations. Thus, we can note the 

following: the use of the Civilizational discourse with the inclusion of religious and value aspects 

by the Primate of the Russian Orthodox Church allows one to expand the understanding of the 

meaning of global Civilizational processes, including the mechanisms and technologies of world 

politics. 

 

KEYWORDS: Patriarch Kirill of Moscow and All All Rus', Civilization, Civilizational 

discourse, country-Civilization 

 

FOR CITATION: Kuznetsov V. “Civilizational Discourse of His Holiness Patriarch Kirill of 

Moscow and All Rus' (Based on the Materials of Public Speeches)” // Aspiratio. Journal of 

Church and Humanities Studies. No. 1 (2023): 46–63. 

 
© KUZNETSOV V. A., 2023 

 

 

ИСТОЧНИКИ (SOURCES) 

“Выступление Святейшего Патриарха Кирилла на открытии XVII Всемирного русского 

народного собора.” Русская Православная Церковь: официальный сайт Московского 

Патриархата. http://www.patriarchia.ru/db/text/3334783. html. [Accessed September 15, 2023]. 

[“His Holiness Patriarch Kirill’s Speech at the Opening of the XVII World Russian People’s 

Council.” Russian Orthodox Church: Official Site of the Moscow Patriarchate. 

http://www.patriarchia.ru/db/ text/3334783.html. [Accessed September 15, 2023]]. 

“Выступление Святейшего Патриарха Кирилла на Тюменском форуме Всемирного 

русского народного собора.” Русская Православная Церковь: официальный сайт 

Московского Патриархата. http://www.patriarchia.ru/db/text/3676901.ht 

ml?ysclid=lnc49nebka350479300. [Accessed September 25, 2023]. [“His Holiness Patriarch 

Kirill’s Speech at the Tyumen Forum of the World Russian People's Council.” Russian Orthodox 

Church: Official Site of Moscow Patriarchate. http:// 

www.patriarchia.ru/db/text/3676901.html?ysclid=lnc49nebka350479300. [Accessed September 

25, 2023]]. 

“Доклад Святейшего Патриарха Кирилла на Архиерейском Совещании 19 июля 2023 года.” 

Русская Православная Церковь: официальный сайт Московского Патриархата. 

http://www.patriarchia.ru/db/text/6043547.html. [Accessed October 01, 2023]. [“Report of His 

Holiness Patriarch Kirill at the Bishops’ Conference on July 19, 2023.” Russian Orthodox Church: 

Official Site of Moscow Patriarchate. http://www.patriarchia.ru/db/text/6043547.html. [Accessed 

October 01, 2023]]. 

“Доклад Святейшего Патриарха Кирилла на Епархиальном собрании г. Москвы (22 декабря 

2022 года).” Русская Православная Церковь: официальный сайт Московского Патриархата. 

http://www.patriarchia.ru/db/text/5985883.html. [Accessed October 01, 2023]. [“Report of His 

Holiness Patriarch Kirill at the Diocesan Meeting of Moscow (December 22, 2022).” Russian 



Orthodox Church: Official Site of Moscow Patriarchate. 

http://www.patriarchia.ru/db/text/5985883. html. [Accessed October 01, 2023]]. 

“Доклад Святейшего Патриарха Кирилла на XХ Всемирном русском народном соборе.” 

Русская Православная Церковь: официальный сайт Московского Патриархата. 

http://www.patriarchia.ru/db/text/4656175.html. [Accessed September 25, 2023]. [“Report of His 

Holiness Patriarch Kirill at the XX World Russian People’s Council Russian.” Orthodox Church: 

Official Site of Moscow Patriarchate. http://www.patriarchia.ru/db/text/4656175.html. [Accessed 

September 25, 2023]]. 

Кирилл, митрополит. Вызовы современной цивилизации. Как отвечает на них 

Православная Церковь? Москва: Даниловский благовестник, 2002. [Kirill, mitr. Challenges 

of Modern Civilization. How Does the Orthodox Church Respond to Them? Moscow: Danilovski 

blagovestnik, 2002]. 

Кирилл, митрополит. “Мировая интеграция и цивилизационное многообразие 

человечества.” Церковь и время. № 4 (21). (2002): 6–11. [Kirill, mitr. “World Integration and 

the Civilizational Diversity of Mankind.” Tserkov i vremya. № 4 (21). (2002): 6–11]. 

Кирилл, Патриарх Московский и всея Руси. Диалог с историей. Москва: Абрис, 2019. (Kirill, 

Patriarch of Moscow and All Rus. Dialogue with history. Moscow: Abris, 2019]. 

Кирилл, Патриарх Московский и всея Руси. Подумайте о будущем человечества. Москва: 

Издательство Московской Патриархии, 2018. [Kirill, Patriarch of Moscow and All Rus. Think 

about the Future of Humanity. Moscow: Izdatelstvo Moskovskoy Patriarkhii, 2018]. 

Кирилл, Патриарх Московский и всея Руси. Свобода и ответственность: в поисках 

гармонии. Права человека и достоинство личности. Москва: Издательство Московской 

Патриархии, 2016. [Kirill, Patriarch of Moscow and All Rus. Freedom and responsibility: in 

search of harmony. Human Rights and Personal Dignity. Moscow: Izdatelstvo Moskovskoy 

Patriarkhii, 2016]. 

Кирилл, Патриарх Московский и всея Руси. Святой князь Владимир: цивилизационный 

выбор Руси. Москва: Издательство Московской Патриархии, 2015. [Kirill, Patriarch of 

Moscow and All Rus. Holy Prince Vladimir: the Civilizational Choice of Russia. Moscow: 

Izdatelstvo Moskovskoy Patriarkhii, 2015]. 

“Концепция внешней политики Российской Федерации (утверждена Пре- зидентом 

Российской Федерации В. В. Путиным 31 марта 2023 г.).” Президент России. 

http://www.kremlin.ru/events/president/news/70811. [Accessed September 06, 2023]. [“The 

Concept of the Foreign Policy of the Russian Federation (Approved by the President of the Russian 

Federation V. V. Putin on March 31, 2023).” President of Russia. 

http://www.kremlin.ru/events/president/news/70811. [Accessed September 06, 2023]]. 

“Слово пастыря. Выпуск от 27 июля 2013 года.” Русская Православная Церковь: 

официальный сайт Московского Патриархата. http://www.patriarchia. 

ru/db/text/3128653.html?ysclid=ln94sgn6jc871209506. [Accessed September 10, 2023]. [“The 

Word of the Shepherd. Issue Dated July 27, 2013.” Russian Orthodox Church: Official Site of 

Moscow Patriarchate. http://www.patriarchia. 

ru/db/text/3128653.html?ysclid=ln94sgn6jc871209506. [Accessed September 10, 2023]]. 

“Слово Святейшего Патриарха Кирилла на открытии Международной научно- 

практической конференции «Князь Владимир. Цивилизационный выбор».” Русская 

Православная Церковь: официальный сайт Московского Патриархата. 

http://www.patriarchia.ru/db/text/4275190.html. [Accessed September 15, 2023]. [The Word of 

His Holiness Patriarch Kirill at the Opening of the International Scientific and Practical 

Conference “Prince Vladimir. Civilizational choice.” Russian Orthodox Church: Official Site of 

Moscow Patriarchate. http://www.patriarchia.ru/ db/text/4275190.html. [Accessed September 15, 

2023]]. 

ЛИТЕРАТУРА (REFERENCES) 

“Святейший Патриарх Кирилл совершил освящение Андреевского храма од- ноименного 

скита Валаамского монастыря.” Русская Православная Церковь: официальный сайт 



Московского Патриархата. http://www.patriarchia.ru/db/ text/6041413.html. [Accessed 

October 26, 2023]. [“His Holiness Patriarch Kirill consecrated the St. Andrew's Church of the 

Monastery of Valaam Monastery of the Same Name.” Russian Orthodox Church: Official Site of 

Moscow Patriarchate. http://www.patriarchia.ru/db/text/6041413.html. [Accessed October 26, 

2023]]. 

Современная политическая наука: Методология. Москва: Аспект Пресс, 2019. [Modern 

political science. Methodology. Moscow: Aspekt Press, 2019]. 

 

 
Статья поступила в редакцию 11.10.2023.  

The article was submitted 11.10.2023. 


